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Radíme a pomáháme tisícům li-
dí, bránit se ale musí především 
sami, říká Markéta Zemanová, 
radní Energetického regulačního 
úřadu zaměřující se na ochranu 
spotřebitelů.  
�-pk-

Dodavatel mi nezaslal přeplatek z vyúč-
tování, jak se můžu bránit? 

Nejprve si na vyúčtování překontrolujte, 
jestli jsou správně vaše údaje. Pokud jste 
například změnili banku nebo korespon-
denční adresu a nenahlásili to dodavateli, 
nemohl vám přeplatek poslat, respektive se 
mu platba vrátila. 

Je také možné, že v souladu se smluvním 
ujednáním přeplatek nevrací, ale sníží o 
něj zálohy na nadcházející zúčtovací obdo-
bí (také tuto informaci případně najdete ve 
vyúčtování). 

Jestliže vaše údaje jsou správně a přepla-
tek se nepřevádí do dalšího období, využijte 

opět svého práva na reklamaci. 
Pokud dodavatel na reklamaci nebude rea-

govat a peníze vám nepošle, můžete se obrá-
tit na ERÚ s návrhem na rozhodnutí sporu. 
Není ale vyloučené, že společnost mezitím 
ukončí svoji činnost insolvencí či likvidací – 
v tomto případě je třeba přeplatek uplatňo-

vat v rámci těchto procesů, obvykle přihláš-
kou do příslušného řízení. 

Chci změnit dodavatele, ten ale vyžadu-
je akceptaci ukončení smlouvy s původ-
ním dodavatelem. Co si počít? 

Z právního hlediska je odstoupení od 
smlouvy (nebo její výpověď) jednostran-
ným jednáním. Když tedy smlouvu řádně 
ukončíte, nepotřebujete žádné potvrzení 
k tomu, aby ukončení platilo. „Starý“ doda-
vatel není povinen vám jakékoliv takové 
potvrzení vystavit (ačkoliv seriózní spo-
lečnost by s tím neměla mít problém) a ten 
„nový“ nemá zákonnou povinnost ho od vás 
vyžadovat. Když tedy budete trvat na zahá-
jení dodávek, přestože akceptaci nemůžete 
nijak doložit, měl by vám dodavatel vyho-
vět a dodávku dle smlouvy zahájit. Dlužno 
ovšem podotknout, že dodavatelé akceptaci 
většinou vyžadují proto, že zákazníky chtějí 
ochránit před případnými smluvními poku-
tami (nezřídka mají spotřebitelé smlouvu za 
ukončenou, i když tomu tak ve skutečnosti 
není). 

Co dělat když?                            
Energetický regulační úřad (ERÚ) řeší 

denně desítky stížností či dotazů, řadu 
z nich opakovaně. Jak podotýká radní ERÚ 
Markéta Zemanová, zákazník musí být 
aktivní a nejdříve při pochybnostech oslovit 
svého smluvního partnera. Pokud s ním 
dodavatel či zprostředkovatel nekomuni-
kují nebo neplní své povinnosti, může se 
obrátit na ERÚ. 

Co má zákazník dělat, když mu třeba 
dodavatel nevystavil vyúčtování? 

Jihlavské listy vám předkládají nejčastější 
dotazy lidí i odpovědi ERÚ. 

 ERÚ radí – II.

Češi jsou velcí milovníci psů, 
pejska má doma 40 % domác-
ností. Je to velký zdroj rados-
tí, ale občas také starostí a v 
některých případech možného 
nebezpečí. 

Říkáte si, že když si nevybe-
rete nějaké bojové plemeno, 
tak vám přece nějaký domácí 
mazlík nemůže ublížit. Jenže 
podle statistik jsou nejriziko-
vější skupinou děti do 10 let 
žijící ve stejné domácnosti se 
psem. A vůbec to nemusí být 
bojové plemeno. Může to být 
mírumilovný mazlík, který 
se ale ocitne v situaci, kdy má 
potřebu bránit sebe nebo něco 
svého. 

Většinou si myslíme, že 
máme nejhodnějšího psa na 
světě chovajícího se přátelsky 
až ochranitelsky k malému 
dítěti, ale pořád zůstává psem, 
do hlavy mu nevidíme a někdy 
může téměř nevinné chňapnu-

tí způsobit vážné následky. 
Přestože se nám to zdá 

nepravděpodobné, stoprocent-
ně zabráníme takové variantě 
jedině, když nenecháme malé 
dítě se psem samotné. 

Dítě učíme chovat se k pej-

skovi ohleduplně, nedráždit ho, 
nesahat mu do misky se žrád-
lem. Ke staršímu psovi, který už 
třeba špatně vidí a slyší, přistu-
pujeme klidně, aby se neleknul 
a nebránil se. 

Některá psí plemena nejsou 
vhodná pro rodiny s malými 
dětmi a někdy zjistíme u kon-
krétního pejska, že vykazuje 
známky agresivity, bojovnosti. 
Mnoho lidí podcení situaci, ale 
prevence je tady velmi důleži-
tá. Pokousání už se zpátky vzít 
nedá.

Pro přehlednost poskytuje-
me několik základních pravi-
del, která bychom měli dodržo-
vat v kontaktu se psy, a která 
bychom měli naučit i své děti.

1. Pes by neměl být dítětem 
rušen zejména ze spánku, při 
krmení nebo hraje-li si se svou 
oblíbenou hračkou.

2. Je důležité, aby si dítě hrálo 
se psem pod dozorem dospělé 

osoby, která by měla také sle-
dovat, zda pes nevysílá varov-
né signály, když už se mu hra 
nelíbí.

3. Nehladíme cizího psa.
4. Pokud se dostaneme do 

kontaktu se psem, který vol-
ně pobíhá, neděláme prud-
ké pohyby. Takovému psovi 
nekoukáme do očí, mohl by to 
vzít jako výzvu k boji.

5. Pokud má pes vyceně-
né zuby, naježené chlupy a 
zdvižený ocas, raději se mu 
vyhneme obloukem.

6. Dítě by před neznámým 
psem nemělo utíkat, ani křičet, 
dělat prudké pohyby a mávat 
rukama.

7. Pes se může třást a mít 
stažený ocas, což je pro-
jev strachu. I tento pes však 
může ublížit, protože se brání.

 MUDr. Irena Zimenová
 Program prevence dětských 

 úrazů – Kraj Vysočina

Psí mazlíci: radost i nebezpečí

V uplynulém týdnu hýba-
ly Vysočinou koleje, vlaky a 
drážní doprava. Naše kraj-
ské město navštívili zástupci 
ministerstva dopravy v čele s 
ministrem Martinem Kupkou, 
šéfové Českých drah, Správy 
železnic i projektanti vysoko-
rychlostních tratí. 

Z Vysočiny si samozřej-
mě nenechali návštěvu ujít 
zástupci samospráv napříč 
naším regionem, z kraje, měst i 
obcí. Na programu byla jednak 
modernizace stávajících vlako-
vých souprav, které Kraj Vyso-
čina u Českých drah objednává, 
a také příprava vysokorych-
lostní tratě v České republice. 

Na regionálních tratích kra-
je se výrazně zvyšuje přeprav-
ní standard. Objednali jsme u 
Českých drah 15 nových moto-
rových a elektrických jednotek. 
První dvě už od května vozí ces-

tující v rámci Veřejné dopravy 
Vysočiny na tratích Havlíčkův 
Brod – Jihlava a Havlíčkův Brod 
– Žďár nad Sázavou. 

Už jsem měl možnost si je 
jako cestující osobně vyzkou-
šet, bylo to příjemné, klidné a 
komfortní svezení s dostatkem 
pohodlí a osobního prostoru. 
Ve vagonech nechybí zásuvky, 
WIFI připojení, klimatizace, 
anebo třeba prostor pro kola a 
kočárky. 

Co si od toho slibujeme? Že 
zvyšující se kvalita služeb 
veřejné dopravy přiměje veřej-
nost využívat vlaky ještě víc 
než dosud. 

To má ale háček. Stávající 
koleje totiž doslova „praska-
jí ve švech“. Kapacity součas-
né dráhy jsou téměř vyčerpá-
ny, více osobních vlaků už na 
nich projet nemůže, nákladní 
doprava je možná pouze v noč-
ních hodinách. 

Jan Neruda by se jistě zeptal: 
Kam s ním? Řešením je vybu-
dování vysokorychlostní trati 
(VRT), která má ambici zásad-
ně změnit veřejnou dopra-
vu v České republice, zkrátit 
dojezdové vzdálenosti nejen 
mezi tuzemskými metropole-
mi, nabídnout ekologicky čis-
tou, spolehlivou a bezpečnou 
dopravu za kulturou, sportem, 
za prací i za vzděláním. 

VRT má velkou ambici nahra-
dit část leteckých spojů, do 
vzdálenosti 500 km jde dokon-
ce o efektivnější a časově poho-
dlnější dopravní volbu.

Výstavba vysokorychlost-
ní tratě však není projek-

tem nijak snadným, a to ani z 
pohledu plánování, financí a 
samozřejmě majetkoprávní 
přípravy. Jsem proto moc rád, 
že na Vysočině o celém pro-
jektu intenzivně a otevřeně již 
několik měsíců diskutujeme. 

Obyvatelé chtějí informace, 
chtějí znát podrobnosti, příno-
sy i rizika. Na veřejném projed-
nání VRT v Jihlavě odpovídal 
na řadu dotazů sám minis-
tr Martin Kupka, na další pak 
projektanti. 

Projekt nové dvojkolejné 
vysokorychlostní tratě, po 
níž mohou vlaky jezdit až 320 
km/h, vede trasu přes Kraj 
Vysočina, v dílčích částech 
kopíruje dálnici D1. Zásadní 
pro cestující z Vysočiny bude 
nový moderní dopravní ter-
minál Jihlava město, kam bude 
v budoucnu navedena i auto-
busová doprava a navrženo je 
rozšíření stanice o další nástu-
piště. 

V lokalitě Jihlava-Pávov pak 
vznikne klasický VRT termi-
nál s kapacitním parkovištěm 
a možností přestupu na regi-
onální vlaky nebo autobusy. 
Aktuálně se připravuje archi-
tektonická soutěž, v níž bude 
mít hlavní slovo především 
město Jihlava. 

Další výhody pro region při-
nesou i dopravní uzly pro 
napojení na VRT u Velké Bíteše 
nebo Světlé nad Sázavou. VRT 
bude využívat pouze osobní 
doprava. Kromě rychlovlaků 
však budou moci koleje využí-
vat i další regionální vlaky. 

Zásadně se tak uvolní kapa-

city současné tzv. konvenční 
železniční sítě, která bude více 
k dispozici pro nákladní dopra-
vu. Uleví se i dálnici a silnicím, 
stavba vytvoří nová pracovní 
místa, firmám dá práci…Chtělo 
by se skoro říct samé výhody a 
pozitiva. 

Ale spravedlivě je třeba zmí-
nit i rizika a možná omezení. 
Bude zkoumán vliv na život-
ní prostředí, ochrana vodních 
zdrojů, měření hluku, a bude 
třeba vypořádat řadu majetko-
právních záležitostí, tak jako 
při jakékoli jiné dopravní stav-
bě. Široká a důsledná diskuze 
jsou proto pro úspěch projektu 
zcela zásadní. 

Osobně jsem o prospěšnos-
ti VRTky přesvědčen. Mluví se 
o ní už od přelomu tisíciletí. 
Nyní dostává reálnou projek-
tovou podobu, bude největší 
dopravní stavbou, která přijde 
pravděpodobně na astrono-
mický jeden bilion korun, ale 
bude mít zásadní vliv na život-
ní úroveň dalších generací. 

Možná se stejně prozíravě 
zachovali i naši předci, když 
před více než 180 lety nechali 
přijet do Čech první parní vlak. 
Tomu předcházelo otevření 
první koněspřežné železnice 
mezi Lincem a Českými Budě-
jovicemi před 195 lety. Je jen 
na nás, zda historii železnič-
ní dopravy 21. století ovlivní-
me další zásadní změnou, na 
kterou budou naše děti hrdé a 
budou ji považovat za prozíra-
vou a správnou.

 (Autor je hejtmanem Kraje 
� Vysočina)

VRTka bude prospěšná 

Vítězslav Schrek

Z tvorby čtenářů

Utopená v myšlenkách
Když se jednou ocitnete v situaci, jak dál,

zadívejte se na lidi opodál.
Tamten se směje, tamten brečí,

to jen ty tu stojíš ve vynucených křečích.

Na obličeji maska, kterou nikdo ti nedokáže sundat,
to jen ty si dokážeš do mozku vrejvat.

Jak všem by bylo líp,
kdyby si na světě už vedle nich nemusela jít.

Nechceš se zabít, nechceš si ublížit.
Ty se chceš jen realitě přiblížit.

Která by nastala,
kdyby si tu nebyla.

Proč nad tímhle vším neustále přemýšlím?
Ráda bych odpověděla, ale já vážně netuším...

Za to asi můžou všechny ty špatné věci,
ostatních lidí blbé kecy.
Kteří si neuvědomují,

jak může to ublížit dušičce mojí.

Asi si tenhle život nedokážu stoprocentně užívat.
Takže nahodím úsměv a budu dál jen přežívat.

Vystuduju školy, najdu si manžela,
porodím děti a budu „ta“ jeho šťastná žena.

Třeba tohle špatné období přejde,
ale nepřemýšlet nad tím, to prostě nejde.

 
 Klára Svobodová,
 ZŠ Seifertova Jihlava, 8.B
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